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Rendhagyó lelkigyakorlatunk végén, a zárómise és záróelmélkedés napján nagy lelki 
békesség legyen Bennetek! 

A lelkigyakorlat úgy kezdődött, ahogy még sosem. Világösszeomlás és világvég hangulatban, 
hátborzongató félelemmel. A mára rendelt evangéliumban pedig Jézus így szól: „Ne fél-
jetek!”. És ezt nem egyszer mondja, hanem háromszor is ismételi: Ne féljetek! Ne féljetek! 
Ne féljetek! Lehetséges, amit kér?! 

Bánjuk meg bűneinket… Szeressen minket a mi gondviselő Atyánk, és oszlassa szét félel-
meinket, az ő Jézusa szándéka szerint. 

Ének: Kyrie… Gloria… 

Imádkozzunk! Istenünk, a vallások apokaliptikus fenyegetései után a tudomány tényeivel is 
szembe kell néznünk. Add, hogy komolyan figyeljünk mai üzenetedre, melyet Jézus mondott, 
és higgyük el, hogy Te Atyánk vagy, aki él és szeret most és mindörökké. 

Evangélium (Mt 10,26-33) 

„Ne féljetek hát tőlük! Hiszen semmi sincs elrejtve, ami nyilvánosságra ne kerülne, s olyan 
titok sincs, ami ki ne tudódnék. Amit sötétben mondok nektek, azt mondjátok el fényes 
nappal, és amit a fületekbe súgnak, azt hirdessétek a háztetőkről! Ne féljetek azoktól, akik 
a testet megölik, a lelket azonban nem tudják megölni! Inkább attól féljetek, aki a kárho-
zatba vetve a testet is, a lelket is el tudja pusztítani! Ugye két verebet adnak egy filléren? S 
Atyátok tudta nélkül egy sem esik le a földre. Nektek minden szál hajatokat számon 
tartják. Ne féljetek hát! Sokkal többet értek a verebeknél. Azokat, akik megvallanak engem 
az emberek előtt, én is megvallom majd mennyei Atyám előtt. De aki megtagad az 
emberek előtt, azt én is megtagadom mennyei Atyám előtt.” 

Parúzia, világ vége, utolsó ítélet. Mindegyik bőven szerepel a szinoptikusok evangéliumában. 
Igaz, hogy az ítélet végrehajtója Királyként, de főleg Emberfiaként szerepel. Az apokaliptika 
Perzsiából, Babilonból ered és prófétai műfajként szerepel a Bibliában. A Kr.e. 3.sz. és Kr.u. 
3.sz. között éli virágkorát. Jézus ismerte ezt a formát, beszélhetett erről tanítványaival, de a 
Jordánnál történt Istenélménye után a történetekben az Isten büntető tevékenységével nem 
példálódzhatott. A mai történetben is éppen a fenyegető félelmekkel és rettegéssel szemben 
emeli fel szavát: Ne féljetek! Származhatnak ezek félelmek az apokaliptikus félelmekből, de 
gondolom, hogy a kollapszológia tényei miatti félelmekből is. 

1) Apokaliptika 

Jézus a tanítványait az üldözések miatti félelemtől óvja. Tudja, hogy ha őt üldözték, tanít-
ványait is üldözni fogják. Így beszélhetett: 

Ha kiderül, hogy a tanítványaim vagytok (mint Péterről a főpap udvarán), még ha rejtőz-
nétek is, elkapnak benneteket (Saul már úton van!). 

De amiről esténként beszélgettünk, és amiket mondtam nektek, fényes nappal, akár fentről, 
a lapos háztetőről mondjátok tovább (mint Péter a főtéren Pünkösdkor).  



Ha nyíltan hirdetitek a szegényeknek szóló Örömhírt, a hatalmasok meg is ölhetnek titeket. 
(Mint majd István diakónussal teszik. De ő nem félt, mert látta a nyitott eget, mely rá várt, 
és az ő lelkét nem ölte meg a félelem.) 

Azoktól féljetek, akik képesek megtörni titeket, vagy ha harminc ezüstért magatok tagad-
játok meg és áruljátok el az Országot és testvéreiteket (mint Júdás, aki aztán a megtérés 
helyett az öngyilkosságot választotta). 

A legfontosabb, hogy bízzatok az Atyában, aki gondot visel rátok, és számon tartja minden 
szál hajatokat (végül minden jóra fordul, majd meglátjátok!). 

Mert az Isten nem Jahve, hanem ABBA, aki nem poklot oszt a bűnösöknek, hanem kegyel-
met! 

2) Kollapszológia 

Amikor Jehova Tanúi becsöngettek, és a világ végével fenyegetődztek, becsuktuk orruk előtt 
az ajtót. Ma is ezt tenném, mert engem ne terrorizáljanak olyan Istennel, amilyen Isten 
nincsen. Ettől függetlenül mindig is tudtam és tudtuk, hogy bármikor bekövetkezhet a „világ 
vége”, sőt mi magunk okozhatjuk a katasztrófát, hisz többszörösen is fel tudjuk robbantani a 
kis Terra bolygót. Mégis sokkolhat minket a kollapszológia, a világ összeomlásának ilyen 
közelsége. 

Ez a lelkigyakorlat felkészíthet minket arra, hogy mit hozhat a jövő. De ha már tudjuk, nem 
félünk, hisz az ember az ismeretlentől fél, retteg és szorong; a várhatóval pedig számol! 

Egy biztos, hogy a legfontosabb: komolyabban kell vennünk bokros eszményeinket! A 
szegénység, kicsiség és kiszolgáltatottság ugyan következmény, de a szegénység és a kicsiség 
most már cél is. 

Hisz tudjuk, amit E.E. Eger is megfogalmazott: „A szeretet nem az, amit érzel, hanem amit 
teszel”. És félelmeink börtönéből akkor szabadulunk, ha szembe nézünk velük és cselek-
szünk! 

Mindehhez ott van nekünk egy olyan erőforrásunk, mely nem egyszerű hit és bizalom, hanem 
emberileg a legvalószínűbb, szinte teljes bizonyossággal állítható: a Szeretetisten-képünk és 
Jézus a követendő emberképünk. Pontosabban: Szeretetistenünk és a Názáreti Jézus, mint 
példaképünk! Ennél több egy ember nevű Föld-lakónak nem is kell. 

--- Testvéreim! Megköszönve a háromnapos rendhagyó lelkigyakorlatot, annak záróakkordját 
vagy zárómondatát így fogalmaznám: Ne féljetek! Cselekedjetek! Ne féljünk! Cselekedjünk! 

 

 

[Kovács László elmélkedése elhangzott 2023. június 25-én,  
a Bokor 6. régiójának lelkigyakorlatán a zárómisében.] 


